
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ روز گذشته بیست و سوم 
دی ماه با برگزاری نشست رسانه ای که در محل ساختمان مرکزی 
وزارت فرهنگ برگزار شد ضمن ارائه گزارشی از مهم ترین رویدادهای 
فرهنگی و هنری کشــور در بخش های مختلف به پرســش های 
خبرنگاران درباره برخی از مسائل و حواشی حوزه های سینما، تئاتر، 

موسیقی و هنرهای تجسمی پاسخ داد.
وزیــر فرهنگ در ابتــدای این نشســت خبری کــه با حضور 
معاونت های مختلف و مدیران ارشــد وزارتخانه برگزار شد گفت: 
در این فرصت چند دقیقه ای باید مروری داشته باشم به مسیر طی 
شده و مسیر پیش رو. ما در زمانی وارد وزارت فرهنگ شدیم که همه 
فعالیت های رسانه ای معطوف به ماجرای کرونا شده بود. در همین 
اتاق وزارتی وقتی خبرنگاری از من پرسید که در اولین حضورتان چه 
اولویتی را مد نظر دارید، پاسخ دادم معیشت و سلامت هنرمندان 
برای من از هر زمان دیگری واجب تر اســت. ما از سال گذشته بعد 
از بیرون آمدن از شــرایط کرونا و مدیریتی که بــرای مقابله با این 
بیماری فراگیر وجود داشــت، با فتنه فرهنگی مواجه شدیم که بر 
اهالی فرهنگ و هنر و رسانه ســایه انداخت. سال گذشته که آماده 
برگذاری جشنواره ها بودیم با بدخواهان مردم ایران مواجه شدیم که 
می خواستند چراغ فرهنگ و هنر این کشور را خاموش کنند. ما با این 
ماجرا 45 سال است که درگیریم اما لطف خداوند و همراهی اصحاب 
فرهنگ و هنر موجب شد که از این فضا عبور کنیم. ما به دنبال عادی 
سازی فعالیت های فرهنگی هنری کشــور بودیم و خوشبختانه به 
دوره رونق وارد شدیم و امروز حوزه فرهنگ و رسانه دوره رونق را طی 
می کند. اســماعیلی ادامه داد: این کلید واژه رونق به معنای نادیده 
گرفتن مشکلات نیست. ما به عنوان تنظیم کننده حکمرانی فرهنگی 
کشــور برنامه های مهمی را پیش رو داریم. برنامه های حمایتی که 
حتماً از قبل شروع کردیم و باز هم پیش خواهیم رفت. همین الان 
که من با شما صحبت می کنم مجتمع مســکونی در پرند در حال 
احداث است و بیمه اصحاب فرهنگ و هنر به یک عدد چند برابری 
رسیده است. قطعاً کسی از ما توقع ندارد که صرفاً از برنامه ها صحبت 

کنیم پس مــن از کارنامه صحبت می کنم و امیــدوارم در جمعی 
هستیم بتوانم به برخی از ابهامات و درخواست ها پاسخ بدهم. پس 
از صحبت های اسماعیلی نوبت به بخش پرسش و پاسخ خبرنگاران 
از وزیر فرهنگ پیرامون حوزه های مختلف فرهنگی و هنری رسید. 
وزیر فرهنگ در پاسخ به پرسشی مبنی بر حضور فیلم های ارگانی 
در جشنواره فیلم فجر و کمبود فیلم های مستقل توضیح داد: امسال 
بیش از 100 فیلم در جشــنواره فیلم فجر حضور داشتند و بعد از 
بررسی و گزارشــی که از محمد خزاعی گرفتم مبنی بر این بود که 
ارزیابی داوران ما نشانگر رشد محسوس کیفی در گونه های مختلف 
بوده است. در این زمینه باید از همه اهالی سینما بابت این مشارکت 
قدردانی کنم. اما می خواهم امروز از نقطه قوت جشنواره فیلم فجر 
صحبت کنم. امسال بنیاد فارابی هیچ کار مستقلی نداشته و همه 
کارها مشارکتی بودند که بخش زیادی از این آثار با مشارکت بخش 
خصوصی انجام گرفته است. وی افزود: بخش های مهمی هم کارهایی 
داشــتند که باعث رونق اقتصاد حوزه سینما شده است. ما نیازمند 
همکاری و مشارکت بخش های مختلف برای رونق اقتصاد سینما 
هستیم. امسال ما شاهد رویش جدید و قابل لمسی از حضور عناصر 
جوان با آینده ای درخشان هستیم که امیدوارم تحولات مهمی در 

سال های آینده رقم بزنند.
وزیر فرهنگ درباره بودجه کم فارابی برای حمایت از فیلم های 
سینمایی بیان کرد: ما این عدد را اصلًا عدد قابل قبولی نمی دانیم و 
این عددی که برای ساخت فیلم توسط فارابی اعلام شده قطعاً کم 
است و امیدوارم در آینده نزدیک با برنامه هایی که در این زمینه پیش 

بینی کردیم شاهد اتفاقات خوبی باشیم.
وی درباره نحوه همکاری ایران با کشور ترکیه در حوزه تولیدات 
سینمایی هم توضیح داد: همکاری های بسیار خوبی بین ما و کشور 
ترکیه در حال جریان اســت. در بحث ســینما این 2 کشور دارای 
حوزه های فرهنگی مشترکی هســتند. اخیراً کاری در آستانه ارایه 
عمومی است که کار مشترک بین ســینماگران ایرانی و ترکیه ای 
است که امیدوارم آغازی برای همکاری های بیشتر باشد. اسماعیلی 

درباره اجازه بازگشت برخی از هنرمندان به ایران و بازتاب رسانه ای 
این خبر در چند روز گذشته گفت: جمهوری اسلامی ایران در زمینه 
موضوع ایرانیان خارج از کشور فضای مساعدی را برای بازگشت تمام 
کسانی که دلشان برای ایران و ایرانی می تپد، فراهم کرده است. آنها 
این حق را دارند و ایران خانه آنهاست و این حقی نیست که ما بتوانیم 
آن را سلب کنیم. بعد از اینکه این افراد به کشورشان بازگشتند آن 
وقت درباره مجوز فعالیت شان مطابق قانون تصمیم گرفته می شود. 
دولت آقای رییسی رویه اش این بوده و یکی از برنامه هایش بازگشت 
ایرانیان خارج از کشور است. وی متذکر شــد: اگر وزارت فرهنگ 
می توانست متناسب با فناوری های نوین زیرساخت هایش را پیش 
ببرد؛ امروز دچار این مشکلات نبود. ماده یک مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگــی تصریح می کند که تمام مســؤولیت های وزارت 
فرهنگ هم در حوزه حقیقی و هم در حوزه مجازی پا برجاست. شورا 
مصوبه اش این است که دبیرخانه در صدا و سیما باشد و وزیر فرهنگ 
نمایندگانی در بخش صدور مجوز ساخت و پخش داشته باشد. الان 
هم مجموعه ای متشکل از اعضای حقیقی و حقوقی تشکیل شده و 
آیین نامه ای برای این موضوع تصویب خواهد شد. فاصله و شکافی که 
در این چند سال ایجاد شده نتیجه خوبی نداشته است. ضمن اینکه 
بخش نمایش خانگی موفقیت هایی داشته است اما ما به شدت نگران 
نمایش خشونت و روابطی هستیم که برای خانواده ها مناسب نیست. 
وزیر فرهنگ در پاسخ به پرسشی مبنی بر حضور کمرنگ فیلم های 
سینمایی اجتماعی در جشنواره فیلم فجر گفت: در رابطه با ضعف این 
گونه سینمایی هم باید توضیح دهم که فکر می کنم تعداد فیلم های 
ســینمایی در این زمینه قابل توجه هســتند اما امیدوارم با پایان 
جشنواره فیلم فجر به این موضوع دقیق تر نگاه کنیم. اسماعیلی در 
پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر حضور گسترده دانش آموزان در 
جشنواره های فجر توضیح داد: یکی از مصوبات شورای عالی سینما 
برگزاری زنگ سینما در مدارس بود و ما تلاش می کنیم که فرزندان 
ما این امکان را داشته باشند. در زمینه بحث تجهیز سالن های آموزش 

و پرورش که مورد نظر ماست امیدوارم هرچه زودتر محقق شود.

محمدمهدی اسماعیلی در نشست رسانه ای عنوان کرد:

حوزه فرهنگ و رسانه دوره رونق را طی می کند
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